
س�ال 97 ب�ا نام 

ميترا شهبازي
   گزارش2

حمايت از كالاي 
ايراني آغاز شده 
است و متوليان موظفند در اين راستا تمام عزم 
خود را جزم كنند تا توليد ملي را افزايش دهند. 
با اين حال مسئولان جهادكشاورزي دستور به 
كاهش سطح زير كشت چغندر قند را داده اند. 
محصولي كه سال گذشته ركورد افزايش توليد 
را زد و ب�ه ج�اي برپايي جش�ن ش�ادي براي 
كش�اورزان، كامش�ان را در نبود كارخانه هاي 
فرآوري و ب�ازاري براي فروش تل�خ كرد. حالا 
متوليان به جاي اينكه برنامه توسعه كارخانه هاي 
فرآوري محصول را در دست بگيرند، با دستور به 
كاهش توليد صورت مسئله را حذف كرده اند. از 
طرفي هم براي كش�اورزان كش�ت جايگزين 
تعيين نكرده اند و آنها را به حال خود رها كرده اند!

    
سال 97 چند هفته اي است كه آغاز شده و مقام 
معظم رهبري ب��راي حمايت هرچه بيش��تر از 
توليدات ملي، اين سال را به سال حمايت از كالاي 
ايراني نام  گذاري كرده اند. س��الي كه قرار است 
پايه هاي اقتصاد كش��ور با تكيه بر ظرفيت هاي 
داخلي تقويت شود و دس��ت تاجران خارجي را 
از بازار مل��ي ايران كوتاه كند. ب��ا اين حال هنوز 
فروردين ماه تمام نشده، خبرهايي در خصوص 
بي برنامگي مسئولان جهادكشاورزي در رسانه ها 
منتشر ش��ده اس��ت. در اين راس��تا مدير جهاد 
كش��اورزي شهرستان كرمانش��اه بيان مي كند: 
»پيش بيني مي شود امس��ال در سطح 2هزار و 
۵۰۰ هكتار از مزارع كرمانشاه چغندرقند كشت 
شود.« به گفته نوربخش حاتمي سطح زير كشت 
چغندرقند در كرمانش��اه نسبت به سال گذشته 

حدود ۵۰۰ هكتار كاهش خواهد داشت. 
اين نيز درحالي است كه س��ال گذشته به دليل 
ش��رايط آب و هواي��ي و بارندگي هاي مناس��ب 
حدود ۱۸7 هزار تن از س��طح مزارع اين استان 
چغندرقند برداشت شده است. اين افزايش توليد 
سال گذشته در استان هاي ديگر هم به وفور ديده 
مي شود. به طوري كه پارسال اغلب استان هاي 
قزوين، لرستان، البرز و غيره با مازاد توليد مواجه 
شدند. در اين راستا علي رضا يزداني، مشاور وزير 
جهادكش��اورزي و مجري طرح چغندر كش��ور 
به رغم اينكه از ضروريت توس��عه كشت چغندر 
قند در راستاي خود اتكايي مي گفت، اما زماني 
كه محصول چغندركاران برداشت شد، برنامه اي 
براي فرآوري آن در دست متوليان نبود. از اين رو 
به جاي اينكه جشن برداشت براي افزايش توليد 

برپا شود، كشاورزان شاهد از دست رفتن بخش 
عمده اي از دسترنجش��ان بر روي خاك شدند. 
چراكه كارخانه  كافي براي ف��رآوري و صادرات 

محصول نبود. 
   بي برنامگي در جهادكشاورزي بيداد مي كند

امس��ال هم با توجه ب��ه اينكه مس��ئولان جهاد 
كشاورزي دس��تور به كاهش س��طح زير كشت 
چغندر داده اند، اميدي به توس��عه كارخانه هاي 
فرآوري محصول نيست. البته سال جاري استان 
نسبت به سال گذشته با كاهش شديد بارندگي هم 
مواجه شده است و عملًا توسعه كشت چغندرقند 
به عنوان محصولي آبدوس��ت تصميم درس��تي 
نيس��ت. در اين راس��تا نماينده مردم كرمانشاه 
در مجلس شوراي اسلامي به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »س��ال گذش��ته از هر هكت��ار زمين 

كشاورزي در استان كرمانشاه بين ۵۰ تا ۱۰۰ تن 
چغندر برداشت شد و عملكرد خوبي در خصوص 

كشت اين محصول در مزارع ديده مي شد.« 
احمد صفري با اشاره به اينكه تنها 2 كارخانه براي 
فرآوري محصول در استان وجود دارد، مي افزايد: 
»س��ال گذشته كش��اورزان ناچار ش��دند مازاد 
محصول خود را به اس��تان هاي خراسان رضوي، 
اصفه��ان و غيره بفرس��تند تا فرآوري ش��ود.« 
بنابراين با توجه به اينكه هزينه حمل و نقل براي 
كشاورزان بالا بود، خيلي از اين زارعان تصميم به 
اين گرفتند كه محصول خود را برداشت نكنند تا 
هزينه اي اضافه تر نپردازند و بيشتر از اين زير بار 
بدهي نروند. بنابراين به گفته اين نماينده مجلس، 
چغندرها روي زمين ماندند و از كيفيت آن كاسته 

شد و ضرر زيادي به كشاورزان وارد شد. 
صفري با اش��اره به جلس��ه پنج ش��نبه گذشته 
اس��تانداري در خصوص چغندركاران مي گويد: 
»جهاد كشاورزي به جاي تعيين كشت جايگزين 
و الگوي كشت مناسب براي كشاورزان بدون هيچ 
برنامه اي تصميم به كاهش سطح زير كشت چغندر 
گرفته اس��ت. به طوري كه اگر كش��اورزي سال 
گذشته مجوز كشت ۱۰ هكتار چغندر را داشته 
است، امسال تنها مي تواند ۵ هكتار از اين محصول 
را كشت كند.« وي ادامه مي دهد: »علاوه ضرورت 
مديريت منابع آبي، اگر در استان مشكل كمبود 
ظرفي��ت كارخانه ها وجود دارد، ي��ا بايد ظرفيت 
كارخانه هاي موجود را بالا برد يا كارخانه جديدي 
تأسيس كرد تا هم كشاورزان متضرر نشوند و هم 
اشتغالي براي جمعيت بيكار استان ايجاد شود.« با 
اين حال به گفته اين نماينده مجلس تا الان جهاد 
كشاورزي كشت جايگزيني انتخاب نكرده است و 

پس از اين هم برنامه خاصي ندارد. 

  آذربايجان شرقي: دبير ستاد اجرائي خدمات سفر آذربايجان شرقي، 
در پايان سفرهاي نوروزي از افزايش 4۰ درصدي اقامت گردشگران در ايام 
نوروز 97 در اين استان خبر داد.  »مرتضي آبدار« با بيان اينكه آذربايجان 
ش��رقي در طول ايام نوروز 97، ش��اهد اس��تقبال حجم قابل توجهي از 
گردشگران نوروزي، با رشد 4۰ درصدي در آمارهاي اقامتي خود بوده است، 
افزود: با برنامه ريزي هاي به عمل آمده در ستاد اجرائي خدمات سفر استان؛ 
ظرفيت اقامت گردشگران نوروزي در آذربايجان شرقي از 27 اسفند 96 تا 

پايان تعطيلات نوروزي به 46۰ هزار و 422 نفر، رسيد. 
  گلستان: معاون حفاظت و بهره برداري شركت آب منطقه اي گلستان 
گفت: ذخيره آبخوان هاي اس��تان حدود 2۵4 ميليون متر مكعب معادل 
حدود 2۰ درصد كاهش را نس��بت به آمار دوره بلند مدت نشان مي دهد.  
سيدمحسن حسيني افزود: آبخوان هاي كم عمق استان حدود 2۱۱ ميليون 
مترمكعب و آبخوان هاي عميق حدود 4۳ ميلي��ون متر مكعب كاهش را 
نس��بت به آمار بلند مدت نش��ان مي دهد.  وي افزود: ولي متوسط دماي 
اندازه گيري شده در ايستگاه معرف دشت: ۱2/۸ درجه سانتيگراد كه نسبت 
به آمار بلندمدت كه۱2/6 درجه سانتيگراد است،۰/2 درجه افزايش را نشان 
مي دهد. ايستگاه معرف ارتفاعات: 6/6 درجه سانتيگراد كه نسبت به آمار بلند 

مدت كه ۵/۵ درجه سانتيگراد است، ۱/۱ درجه افزايش را نشان مي دهد. 
  يزد: رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان يزد گفت: آخرين 
آمار سرمايه گذاري جديد در يزد در اسفندماه 96 بر اساس آمار معافيت هاي 
گمركي، روزانه 7 ميليارد تومان است.  محمدرضا علمدار يزدي، در ديدار 
نوروزي نماينده مردم يزد و اش��كذر با منتخبان صنعت استان يزد اظهار 
داشت: سازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان يزد در سال 96 رتبه اول 
كشور را در بين همه سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت كشور كسب كرد 
كه كسب اين رتبه، حاصل كار جمعي ۳ هزار و 227 واحد صنعتي، ۵6۰ 
واحد معدني و 4۱ هزار واحد صنفي بود.  وي با اشاره به برخي شاخص هاي 
صنعتي و معدني استان يزد ادامه داد: همه شاخص ها دست به دست هم داد 

تا صنعت، معدن و تجارت يزد رتبه اول كشور را كسب كند. 
  همدان: مع��اون فرهنگي و اجتماع��ي اوقاف و امور خيريه اس��تان 
همدان از ثبت 7 وقف جديد طي ايام نوروز در اس��تان همدان خبر داد.  
حجت الاسلام سيدحسن رضوي با اشاره به اينكه يكي از ويژه برنامه هاي 
طرح آرامش بهاري در بقاع متبركه استان همدان ايستگاه »همه واقف 
باشيم« بود، اظهار داشت: با اجراي اين برنامه تأثيرگذار طي ۱۰ روز اول 
فروردين شاهد ثبت 7 وقف جديد در استان بوديم.  وي با اشاره به اينكه 4 
وقف جديد در شهرستان رزن ثبت شد، گفت: يكي از نيت هاي وقفي اين 
شهرستان احداث نانوايي و هزينه آن صرف مسجد است.  معاون فرهنگي و 
اجتماعي اداره اوقاف و امور خيريه استان همدان با بيان اينكه در شهرستان 
رزن وقف هاي با نيت احداث حسينيه، مسجد و آرامستان ثبت شده است، 
افزود: در شهرستان تويسركان نيز چهاردانگ يك باب مغازه تجاري را وراث 

شادروان فرهاد پهلواني وقف كردند.

قرار گرفتن بارگاه ملكوتي هشتمين امام شيعيان 
جهان در شهر مشهد مقدس س��بب شده تا هر 
ساله آمار بالايي از مسلمانان از داخل و خارج براي 
زيارت مرقد امام رضا)ع( به اين شهر سفر كنند. 

اين در حالي اس��ت كه طبق يك رس��م ديرينه 
بس��ياري از اين افراد اقدام به خريد انواع سوغات 
موجود در اين شهر مي كنند تا به رسم تبرك براي 
عزيزان خود ببرند. لذا اين امر موجب شده تا اين 
مهم همواره از لحاظ اقتصادي از اهميت ويژه اي 
برخوردار بوده و تأثي��ر مثبتي در رونق اقتصادي 

اين منطقه داشته باشد. 
   سهم 25 درصدي سوغات داخلي 

با وجود اينكه استان خراسان رضوي و دو استان 
همس��ايه آن مي توانند نقش مهمي را در زمينه 
تأمين س��وغات مورد نظر زائران ايف��ا كنند اما 
واردات انواع كالاهاي بي كيفيت س��بب شده تا 
سهم اندكي نصيب اين سه استان شود.  مديركل 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
خراس��ان رضوي در اين خص��وص مي گويد: »با 
توجه به ميزان قابل توجه خريد س��وغات توسط 
زائراني كه به مشهد مقدس سفر مي كنند جا دارد 

در اين زمينه اقدامات مؤثري انجام گيرد.«
حس��ين زارع صفت مي افزايد: »بر اساس آخرين 
برآوردها، گردش مالي سالانه سوغات در مشهد 
حدود 2ه��زار ميليارد تومان اس��ت ك��ه از اين 
ميزان 7۵ درصد متعلق به تولي��دات خارجي و 
2۵ درصد متعلق به توليدات داخلي است.« اين 
در حالي است كه به گفته مهدي فروزان مديركل 
هماهنگي امور رفاهي زائران اس��تانداري استان 
خراسان رضوي، زائران و گردشگران سالانه حدود 
9 هزار ميليارد تومان از مشهد مقدس خريد انجام 
مي دهند كه از اين ميزان بي��ن ۱7۰۰ تا 2۵۰۰ 
ميليارد تومان به صورت اختصاصي فقط سوغات 
زيارت مي خرند.  معاون امور بازرگاني و توس��عه 
تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوي نيز در اين رابطه مي گويد: »در س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت، كارگروهي تحت عنوان 
ساماندهي سوغات زيارت تشكيل شده و طي چند 
ماه اخير گروه كالايي كه به عنوان سوغات توسط 

زائران خريداري مي شود را شناسايي كرده ايم.«
 غفوري مقدم مي افزايد: »بر اساس گزارش هاي 
اين كارگروه و بازرس��ي هاي ميداني انجام شده، 

عمده ترين گروه هاي سوغاتي ش��امل زعفران و 
زرشك 2۸ درصد، مهر و تسبيح ۱۵ درصد، نبات 
۱4 درصد، خشكبار 7 درصد، پوشاك 2۱درصد، 
صنايع دس��تي 4 درصد، كفش ۵ درصد و ساير 
كالاها 7 درصد مي ش��ود كه از گروه هاي كالايي 
ذكرش��ده 7۰ درصد توليد داخ��ل و ۳۰درصد 
نيز كالاي خارجي هس��تند. البته بخشي از اين 
كالاهاي خارجي به صورت قاچاق وارد مي شوند.« 
وي ادامه مي دهد: »اين در حالي است كه با توجه 
به ش��رايط مناس��ب توليدات داخلي در كشور، 
درص��د بالايي از كالاه��ا مانند پوش��اك و مهر و 
تسبيح وارداتي هستند كه اين موضوع تأثير منفي 
بر توليدات داخلي مي گذارد كه جا دارد با توجه به 
نامگذاري امسال از سوي مقام معظم رهبري در 

اين خصوص اقدام جدي شود.«
   نگاهي نو به توليد سوغات داخلي 

خراس��ان رضوي در زمينه ان��واع توليدات مانند 
صنايع دستي، سنگ هاي قيمتي، انواع خشكبار، 
زرشك، زعفران، عناب، عطر و... توليدات بسيار 
باكيفيت و فاخري دارد كه هر كدام از اين توليدات 
مي تواند نقش مهمي در رونق اقتصادي اين استان 

داشته باشد و عملًا زائراني كه براي زيارت به اين 
شهر سفر مي كنند را ترغيب به تهيه اين كالاهاي 

كاملًا ايراني كند.
رئيس كميسيون سرمايه گذاري و مشاركت هاي 
ش��وراي ش��هر مش��هد در اين رابطه مي گويد: 
»موضوع سوغات زائران آن طور كه بايد مورد توجه 
قرار نگرفته و س��وغات متبرك مشهد محصول 
كشور چين است. انواع مهر و تسبيح از اين كشور 
مي آيد و ما نتوانس��ته ايم متناس��ب با شهر امام 
رضا)ع(، شهر فردوسي و ديگر ويژگي هاي خاص 
اينجا، سوغات آن را طراحي كنيم و در شهر امام 

رضا)ع( يك نماد و سوغات طراحي نكرده ايم.«
احمد نوروزي مي افزايد: »فرصت هاي اقتصادي 
بايد به گونه اي معرفي ش��وند ك��ه امكان تعريف 
پروژه ه��اي اقتصادي براي همگان فراهم باش��د 
و به بياني ديگر، پروژه ها نبايد به دس��ت عده اي 
خاص بيفتد و فرصت هاي ب��زرگ تنها براي آنها 
فراهم ش��ود. بلكه بايد زمينه ب��راي حضور افراد 
در شرايطي مشابه به وجود  آيد. گاهي در برخي 
حوزه ها، آن ق��در س��رمايه گذاري صورت گرفته 
كه ورود س��رمايه جدي��د ممكن اس��ت آن را از 
توجيه اقتص��ادي خارج كند و به همين س��بب 
اين سياس��ت ها بايد در حوزه هاي��ي بازدارنده و 
در بخش هايي نيز تش��ويقي باش��د.« اين عضو 
ش��وراي ش��هر پنجم با تأكيد بر رونق توليدات 
داخلي و پررنگ شدن نقش سوغات داخلي ادامه 
مي دهد: »تنوع و كيفيت ب��الاي توليدات داخل 
استاني دو استان همسايه سبب شده تا در زمينه 
تأمين سوغات مورد نياز زائران هيچ كم و كاستي 
وجود نداش��ته باش��د و توليدكنندگان با عرضه 
محصولاتش��ان بتوانند موجب رونق اقتصادي و 

ايجاد درآمد و اشتغالزايي شوند.«
مدير كل دفت��ر امور رفاه��ي زائران اس��تانداري 
خراسان رضوي نيز با اش��اره به افزايش روزافزون 
زائ��ران حرم رض��وي مي گويد: »در ح��ال حاضر 
سالانه ۳۰ ميليون نفر زائر به اين شهر مقدس سفر 
مي كنند كه اين تعداد مي تواند به رونق اقتصادي 
استان كمك بزرگي كند.« مهدي فروزان مي افزايد: 
»اين موضوع مي طلبد تا با ايجاد بازارچه هاي صنايع 
دستي و توليدات بومي در استان شرايط شكوفايي 

اقتصادي بيش از پيش فراهم شود.«
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 سهم 75 درصدی محصولات چینی
در سوغات 30میلیون زائر مشهد!

 نه براي توسعه كارخانه ها برنامه اي هست نه براي كشت جايگزين
 كشاورزان، چغندر قند نكارند

 نماينده مردم كرمانشاه در مجلس در گفت وگو با »جوان«: 
جهاد كشاورزي برنامه اي براي متضرر نشدن كشاورزان چغندركار ندارد و هيچ الگوي كشت و كشت جايگزيني هم براي آنها تعيين نمي كند!

 حكم دادستان در مورد آزادراه قزوين – زنجان 
اجرا نشد

عوارض عبور از چاله چوله ها!
اواخر سال گذشته بودي كه خبري مبني بر اينكه »دادستان عمومي 
و انقلاب قزوين درياف�ت ع�وارض در آزادراه قزوين - زنج�ان را تا 
اطلاع ثانوي ممنوع كرد« منتشر شد. البته حجت الاسلام اسماعيل 
صادقي نياركي در توضيح اين تصميم و دستورش گفته بود كه با توجه 
به وجود مشكلات متعددي چون تخريب آسفالت، نبود روشنايي كافي، 
عدم ترميم گاردريل هايي كه در تصادفات تخريب شده و مشكلاتي 
در علائم راهنمايي و رانندگي، دريافت عوارض از سوي شركت مربوطه 
ممنوع است و اين ممنوعيت تا رفع كليه عيوب و مشكلات آزاد راه ادامه 
خواهد داشت. در آن زمان از اين اقدام دادستان عمومي و انقلاب قزوين 
تقدير و تشكر و عنوان شد بايد از آن به عنوان يكي از بهترين احكامي 
كه حق الناس را در نظر گرفته است ياد كرد. با اينكه انتظار مي رفت يا 
حكم اجرا شود يا مشكلات اين اتوبان رفع شود، اما در طول تعطيلات 
نوروزي و با افزايش ميزان ترافيك در اين محور نه تنها كما في السابق 
ع�وارض دريافت مي ش�د بلكه هيچ مش�كلي هم رفع نش�ده بود. 

    
وقتي در اسفندماه سال گذشته دادستان عمومي و انقلاب قزوين دريافت 
عوارض در آزادراه قزوين - زنجان را تا اطلاع ثانوي ممنوع كرد، نور اميدي 
در دل همه شهروندان روشن شد كه اين اقدام مي تواند به تمام اتوبان ها 
و بزرگراه هاي كشور تعميم يابد و بر اين اساس نه تنها دريافت عوارض در 
همه آنها بايد ممنوع شود بلكه برخي از آنها بايد در هنگام ورود خودروها 
به بزرگراه به جاي دريافت عوارض، مبلغي هم به عنوان خساراتي كه قرار 

است به خودروها وارد شود به رانندگان بپردازند. 
   حكمي كه روي زمين ماند

براس��اس تبصره  ۳ ماده ۱4 قانون رس��يدگي به تخلفات رانندگي اگر 
نقصي از راه، باعث ورود خسارت به استفاده كنندگان شود و بر اساس 
نظر كارشناسان تصادف، نقص راه، مؤثر در تصادفات باشد، محافظ راه 
ملزم به جبران خسارت خواهد شد. اما اين ماده و تبصره در شرايطي در 
حال خاك خوردن است كه اتوبان قزوين - زنجان از يك راه روستايي 
هم خراب تر بوده و هرگز راننده نمي تواند با خيال آسوده در آن به رفت 
و آمد بپردازد. وجود دست اندازها و چاله چوله ها از اين اتوبان يك راه 

كوهستاني ساخته كه فقط ريزش سنگ ها را به همراه ندارد!
البته قزوين – زنجان مشتي است از خروار و نياز نيست براي توصيف 
بزرگراه هاي بدون خدمات و امكانات و پر از مشكل ايران مثال ديگري 
بزنيم. كافيست آخرين س��فر خودتان را مرور كنيد. از كدام اتوبان يا 

بزرگراه گذشته ايد؟ 
متأسفانه آسفالت خراب و ترميم نش��دن نقاط آسيب ديده، عدم وجود 
روشنايي كافي، گاردريل هاي نامناس��ب يا بعضاً شكسته، كافي نبودن 
علائم مربوط به مق��ررات رانندگي و تابلوهاي هش��دار و از همه مهم تر 
كمبود مراكز خدمات رساني و فاصله زياد پمپ بنزين ها از هم از جمله 
دردهاي مشترك اتوبان هاي كشور به ش��مار مي آيد. اما مسئله اي كه 
موجب مي شود تمام رانندگان صداي فريادشان گوش آسمان را كر كند، 
دريافت عوارض هاي بالا براي اين راه هاي تاريك و پر از دست انداز است. 
شهروندان انتظار دارند حداقل اگر اس��تفاده از اتوبان ها اينقدر گران 
است، مرجعي هم وجود داشته باش��د تا دريافت كنندگان عوارض را 
بازخواس��ت كند كه اين پول هاي هنگفت چطور و براي ارائه كدامين 

خدمات هزينه مي شوند؟
كاري كه دادستان عمومي و انقلاب قزوين براي احياي حق مسافران 
مس��ير آزادراه قزوين – زنجان انجام داده و دريافت ع��وارض در اين 
آزادراه را تا رفع كليه عيوب و مشكلات آن ممنوع اعلام كرده است. اما 
صد افسوس كه گويي باز هم دستاني در كار بودند تا قبل از به سرانجام 

رسيدن اين حكم، مثل احكام ديگر در قفسه بايگاني ها قرار بگيرد. 
حجت الاسلام اسماعيل صادقي نياركي در توضيح اين دستورش گفته 
بود: »با توجه به وجود مشكلات متعددي چون تخريب آسفالت، نبود 
روشنايي كافي، عدم ترميم گاردريل هايي كه در تصادفات تخريب شده 
و مش��كلاتي در علائم راهنمايي و رانندگي، دريافت عوارض از سوي 
شركت مربوطه ممنوع است.« وي افزود: »ش��ركت ها اعم از دولتي و 
خصوصي موظف اند در قبال مبالغي كه به عنوان عوارض از خودروها 
دريافت مي كنن��د بايد خدمات ض��روري و رفاهي از جمله آس��فالت 
مناسب، ترميم نقاط آسيب ديده، روشنايي، گاردريل مناسب، نصب 
علائم مربوط به مقررات رانندگي و تابلوهاي هشدار و خدمات ديگر را 
به مسافران ارائه كنند.« اين مسئول تصريح كرد: »دادستاني به عنوان 
مدعي العموم پرچمدار حقوق عمومي در جامعه است و در هر زمينه اي 
كه لازم باشد از حقوق مردم با قدرت دفاع و با متخلفان و قانون شكنان 
مقابله كند.« كاش يكبار ديگر دادستان محترم سري به اين اتوبان بزند 

و علت رفع نشدن مشكلات و عدم اجراي حكمش را جويا شود.

هند 3۲ دستگاه تجهیزات تخلیه و بارگیري 
كالا در چابهار مستقر مي كند

هند قرار است ۳2 دستگاه جرثقيل و     سيستان وبلوچستان
تجهي�زات تخليه و بارگي�ري كالا و 

كانتير را در بندر چابهار مستقر كند. 
بهروز آقايي مديركل بنادر و دريانوردي سيستان و بلوچستان گفت: هند براي 
صادرات و واردات كالا از طريق بندر چابهار در تجهيز، راه اندازي و راهبري 
ترمينال هاي بندري كالا و كانتينر در بندر چابهار سرمايه گذاري مي كند.  وي 
افزود: علاوه  بر اين هند يك خط اعتباري ۱۵۰ميليون دلاري براي توسعه 
بندر چابهار اختصاص داده كه سازمان بنادر در مرحله اول در حال بررسي 
تجهيزات موردنياز براي سرمايه گذاري در زمينه ايجاد ترمينال مكانيزه و 
اختصاصي غلات در بندر چابهار اس��ت.  آقايي تصريح كرد: همچنين قرار 
اس��ت ۸۰۰ ميليون دلار در پروژه راه آهن )چابهار- زاهدان( و اتصال ريلي 
چابهار به خط سراسري و بين المللي سرمايه گذاري كند كه قرارداد آن در سفر 
اخير رئيس جمهور به هند نهايي شده است.  وي گفت: با توجه به مشكلات 
سياسي ميان هند و پاكس��تان و همچنين پاكس��تان و افغانستان، دولت 
هندوستان تمايل دارد از طريق بندر چابهار به بازارهاي هدف در افغانستان 
و ۵ كشور آسياي ميانه متصل شود و واردات و صادرات خود را از طريق اين 
بندر عملياتي كند.  وي افزود: البته اين تمايل هند دلايل اقتصادي هم دارد، 
براي مثال چابهار در مقايس��ه با كراچي، مهم تري��ن و بزرگ ترين بندر در 
پاكستان، حدود 7۰۰ كيلومتر به كشور افغانستان نزديك تر است.  مديركل 
بنادر و دريانوردي سيستان و بلوچستان تصريح كرد: ارزش مبادلات هند 
با افغانستان و كشورهاي آسياي ميانه حدود ۱6 ميليون تن كالا به ارزش 
۱7 ميليارد دلار در سال است كه با توجه به تعهد ۱/۱ ميليون دلاري گندم 
اهدايي هند به افغانستان و راه اندازي خط منظم كشتيراني )هند- چابهار( 
اميدواريم با افتتاح فاز اول بندر شهيد بهشتي بخش مهمي از كالاي صادراتي 

هند به افغانستان و آسياي ميانه در چابهار جذب شود. 

البرز مقام نخست اشتغالزايي كشور
اس�تان البرز در بخ�ش رون�ق توليد و     البرز
استفاده از فرصت تسهيلات موفق عمل 
كرده است و موفق شديم با همكاري همه جانبه ارگان ها، مقام نخست 
ايجاد شغل را از ميان ساير استان ها با اختلاف بسيار از آن خود كنيم. 
محمدعلي نجفي اس��تاندار البرز با عنوان كردن مطلب فوق گفت: در 
سهميه اشتغال نيز بايد رتبه اول را كسب كنيم چراكه نسبت به ساير 
استان ها آماري بالا داشته ايم.  وي بيان كرد: شهرستان ساوجبلاغ در 
سال 96 اقدامات مثبتي را در زمينه ايجاد شغل، صنعت و توليد داشته 
است.  نجفي يادآور شد: طبق بيانات و فرامين مقام معظم رهبري بايد 
براي حمايت از كالاي ايراني به صورت يكپارچه اقدام و فعاليت كنيم.  
وي بابيان اينكه بسياري از بانك ها در زمينه ايجاد شغل بسيار كمك 
گرفته ايم، متذكر شد: با همكاري همه جانبه ارگان ها موفق شديم مقام 
نخست ايجاد شغل را از ميان ساير استان ها با اختلاف بسيار از آن خود 
كنيم.  استاندار البرز با اشاره بر لزوم تقويت همكاري ادارات و ارگان ها 
در زمينه حمايت از توليدات داخلي و اشتغالزايي، تأكيد كرد: بايد اين 
ش��رايط را حفظ كنيم و اجازه ندهيم آمار كاهش يابد.  نجفي در ادامه 
به بازديد از شركت توليد محصولات كشاورزي اشاره كرد و متذكر شد: 
اين شركت مي تواند در ارتقاء صنعت كشاورزي خاورميانه مفيد عمل 
كند و تاكنون س��هم زيادي در ايجاد اشتغال استان البرز داشته است.  
وي توليدات صنايع دامي و  كشاورزي را دشوار خواند و ادامه داد: دولت 
و مجلس بايد در اين زمينه كمك كنند.  نجفي متذكر شد: مشكلاتي در 
زمينه تأمين زيربنا شركت ها و شهرك هاي صنعتي وجود دارد كه اين 
مهم نيز بايد مرتفع شود و در دستور كار قرار دارد. وي افزود: امروز به 

دنبال راهي براي رونق و تقويت توليدات صنايع داخلي هستيم. 

 عرضه كالاي خارجي 
در بازارهاي كوثر اصفهان ممنوع شد  

براساس تصميم شوراي اسلامي شهر     اصفهان
اصفهان مقرر ش�د ت�ا بازارهاي روز 
كوثر كه شهرداري متولي آن هاست تنها اجناس داخلي عرضه كرده 
و از عرضه اجناس خارجي خودداري كنند تا بيش�تر روي عرضه 

توليدات داخلي تمركز صورت گيرد. 
عليرضا نصراصفهاني نايب رئيس ش��وراي اس��لامي ش��هر اصفهان با 
اعلام اين خبرگفت: بخش عمده اي از مش��كلات اقتص��ادي به دليل 
عدم استفاده از كالاي ايراني و توليدات داخلي كشور است.  وي افزود: 
شعار امسال يكي از شعارهاي اساسي است كه اگر مورد توجه قرار گيرد 
مي تواند بخشي از مشكلات اشتغال را ساماندهي كند و اعتماد به نفس 
توليدكنندگان داخل را افزايش دهد؛ حمايت از توليد ملي كارخانه جات 
در آستانه ورشكستگي را نجات خواهد داد.  نايب رئيس شوراي اسلامي 
ش��هر اصفهان گفت: كش��ورهايي ك��ه در دنيا به اس��تقلال اقتصادي 
رسيده اند مسير حمايت از توليد داخل كشور خود را طي كرده اند و به 
توليدكنندگان خود اعتماد كرده اند؛ البته آنان كيفي بخشي به توليدات 
را هم در نظر داشته تا علاوه بر تأمين نيازهاي داخلي خود، محصولات 

خود را به ديگر كشورهاي جهان نيز صادر كنند. 
   توليدكننده داخلي كيفيت را افزايش دهند

وي با بيان اين ك��ه بهبود كيفيت توليد داخل نيازمن��د صبر، مقاومت و 
همراهي مردم است، خاطرنش��ان كرد: توليدكنندگاني كه انتظار دارند 
مردم به سمت توليدات داخلي بروند نيز بايد روي كيفيت محصولات خود 
كار كنند و آن را ارتقاء دهند.  نصر اصفهاني اذعان داشت: توليدات داخل به 
لحاظ كيفيت و قيمت به سختي مي توانند با توليدات خارجي رقابت كنند 
اما با صبوري و سعه صدر مردم اين مشكلات قابل حل است؛ ممكن است 
براي خريد يك كالاي ايراني مجبور شويم پول بيشتري پرداخت كنيم اما 
اين كار در حمايت از توليدكننده و كالاي ملي بسيار مؤثر است و آينده 
بهتري را براي كشور رقم مي زند.  وي با اشاره به برنامه هاي شوراي شهر و 
شهرداري اصفهان در راستاي تحقق شعار سال 97 و حمايت از توليدات 
داخلي تصريح كرد: نخستين دستور كار جلسه ش��وراي اسلامي شهر 
اصفهان در سال 97 بررسي ابعاد شعار سال و چگونگي حمايت از توليد 
داخل بود.  نايب رئيس شوراي اسلامي شهر اصفهان عنوان داشت: غالب 
خريدهاي شهرداري و شوراي شهر اصفهان براي امور جاري بايد از توليدات 
داخلي تأمين شود؛ همچنين براي پروژه هاي شهرداري تا آنجا كه ممكن 
است بايد از اقلام ايراني استفاده شود و بر اساس تصميم شوراي اسلامي 
شهر اصفهان مقرر شد تا بازارهاي روز كوثر كه شهرداري متولي آن هاست 
نيز تنها اجناس داخلي عرضه كرده و از عرضه اجناس خارجي خودداري 

كنند تا بيشتر روي عرضه توليدات داخلي تمركز صورت گيرد. 

هر س�اله نزديك به 30 ميليون زائ�ر ايراني و خارجي ب�راي زيارت به 
مشهد مقدس س�فر مي كنند كه بيش�تر اين افراد در بازگشت مقدار 
قابل توجهي س�وغات ب�راي نزدي�كان خ�ود مي آورند ك�ه اين مهم 
مي تواند نقش مهمي در رونق اقتصادي اين ش�هر مهم مذهبي كشور 
داشته باشد، با اين وجود بررسي ها نشان مي دهد وجود انواع سوغات 
چيني از تس�بيح و مهر نماز گرفته تا انواع پوش�اك س�بب ش�ده تا 
توليدكنندگان اين اس�تان و تمام كس�اني كه در زمينه اين توليدات 

فعال هستند نتوانند در رقابت با كالاهاي بي كيفيت و ارزان قيمت چيني 
كوچك ترين مقاومتي از خود نش�ان دهند؛ موضوعي كه سبب شد تا 
رئيس كميسيون سرمايه گذاري و مش�اركت هاي شوراي شهر مشهد 
روز گذش�ته اعلام كند »ورود انواع كالاهاي بي كيفيت و ارزان قيمت 
چيني سبب شده تا سوغات زيارت در مش�هد مورد غفلت واقع شود 
كه جا دارد با توجه به نامگذاري امسال از سوي مقام معظم رهبري در 
خصوص حمايت از توليد كالاي ايراني در اين خصوص اقدام لازم شود.«

محمدرضا سوري
   گزارش يك

محمدرضا هادیلو

88498441سرویس  شهرستان

موضوع س�وغات زائران آن طور 
كه بايد مورد توجه قرار نگرفته و 
سوغات متبرك مشهد محصول 
كش�ور چين اس�ت. انواع مهر و 
تس�بيح از اين كش�ور مي آيد و 
ما نتوانسته ايم متناسب با شهر 
امام رض�ا)ع(، س�وغات آن را 

طراحي كنيم


